
szertartás mindenek fölöttiségéről beszélt. Megjegyezni kívánom, hogy az Orlay utcában soha nem
volt római katolikus örmény szertartás. Nem is lehetett, mert ilyen nem létezik, Örmény katolikus
igen. Ezt követően dr. Csordás Eörs és Issekutz Sarolta távoztak.
A közelmúltban Magyarországon járt dr. Meszrop Krikorian érsek úr, aki az európai, skandináviai
és a magyarországi örmények érseke. Találkozott  dr. Semjén Zsolt helyettes államtitkár úrral,  dr.
Nanofszky György főosztályvezető úrral a Külügyminisztériumban, parlamentbeli látogatásakor dr.
Szentiványi  Istvánnal,  az Országgyűlés Külügyi Bizottságának vezetőjével,  valamint  ellátogatott
Pannonhalmára, ahol Várszegi Asztrik főapát urat kereste fel.
Az örmény kereszténység felvételének 1700. évfordulója lesz 2001-ben. Reméljük, ez alkalommal
Magyarországra  látogat  II.  Garegin  Katolikosz,  az  örmények  pápája.  Az  anyaországban  és  a
diaszpórában  élő  kb.  12-15  millió  örmény  90%-a  a  Róma  által  is  elismert  Örmény  Apostoli
Egyházhoz tartozik.
Ami az Orlay utcai templom tulajdonjogát illeti: bizonyítani tudjuk, hogy a XI. kerületi Orlay u. 6.
szám alatti Örmény Templom építésének költségeit zömmel a portugáliai székhelyű Gulbenkian
Alapítvány és sok más,  a diaszpórában élő örmény állta.  Sem a magyar állam,  sem a Magyar
Katolikus Egyház a templom építéséhez, majd a fenntartásához, működtetéséhez semmilyen állami,
egyházi támogatást nem adott.
A Genocídiumnak nem sikerült  teljesen kiírtani népünket. Az örmény identitásukat vállalók,  az
örmény  közösséghez  tartozók,  a  nyelvüket  és  szokásaikat  megőrizni  kívánók  és  tisztelők  nem
engedhetik,  hogy  a  deklaráltan  "magyarokká  váltak",  a  dr.  Issekutzi  terminológia  szerinti
„magyarörmények",  az  ország  egyetlen  örmény  templomát  megszentségtelenítsék,  kisajátítsák,
még akkor sem, ha ehhez dr.  Csordás Eörs úr sajnálatos  és értelmezhetetlen módon, bármiféle
minőségben asszisztál is.
Az Amerikai Egyesült Államok Külügyi Bizottsága az elmúlt hetekben 24 igen 11 nem szavazattal
a  kongresszus  elé  terjesztette  az  örmény  genocídium  elismerésének  Egyesült  Államok-beli
elfogadását.
Az egy hazában együtt,  egymásért  elv,  a Szent Istváni alapokon nyugvó soknemzetiségű állam
erejének  hangsúlyozása  nem  lehet  csupán  szólam  a  Millennium  évében.  A  magyarországi
örménység vallásához, templomához, örmény identitásához mindenáron ragaszkodik.

******

Egyetlen kérdés

Örömmel olvastuk országos elnökünk "Feljegyzését" és teljesen azonosulunk végső mondataival.
"Az  egy  hazában  együtt,  egymásért  elv....  nem lehet  csupán  szólam a  Millennium  évében.  A
magyarországi  örménység  vallásához,  templomához,  örmény  identitásához  mindenáron
ragaszkodik."
Elragadó,  hogy ő,  mint  az  1998.  nyarán  alapított  Magyarországi  Örmény Egyház nevű szekta
alelnöke,  képes  azonosulni  a  magyarországi  örménység  99%-ával,  az  örmény  katolikusok
akaratával, ragaszkodásával. Bár kissé furcsa, hisz ő akkor, két és fél évvel ezelőtt  - ha volt  is
valaha  katolikusként  keresztelve  -,  excommunikálta  magát  ebből  az  egyházból.  Tehát  neki  a
katolikus egyházban sem jogai, sem kötelezettségei nincsenek. Sőt!
Jönnek is ilyenkor a kérdések:
 az örmény katolikus lelkész miért szektatagokat kért fel és mire? Saját híveitől tartott?
 milyen minőségben tartózkodott az Orlay utcai ingatlanban az országos elnök és képviselőtársai

2000. október 1-én délelőtt?
 melyik egyháztanács képviselői voltak jelen? (Az örmény katolikus egyháznak 1996 óta nincs

törvényes egyháztanácsa! ) Ha a szekta egyháztanácsa volt ott, ők milyen minőségben voltak
jelen az örmény katolikus templom, múzeum és könyvtár irodájában ?



 az Országos Önkormányzat több bevándorló-státusban lévő férfi  segítségét kérte az örmény
katolikusok  ellen  ezen  a  napon.  Firtatta-e  valaki  nevüket,  nacionáléjukat,  itt  tartózkodásuk
jogcímét? Fényképeiket már láttuk - megkapják ezekután is a magyar állampolgárságot?

Hagyjuk csak a válaszokat! 
A kérdés:
Meddig  tekinti  még  az  országos  elnökség  a  magyar  államot  banánköztársaságnak  és  meddig
zaklatja ez a 40 fős bizánci csoport a nevünkben az ország legfőbb méltóságait?
Budaörs, 2000. december 1.

Fancsali János

******
Családriport
III. (befejező) rész

Édesanya: Hogy mit prüszköltek ezek a szerzetes papok, amiatt, hogy Ica jött velem a református
templomba, mert egy protestáns templom volt akkor - nem tudom, hogy most van-e - Medgyesen.
Egyik vasárnap az unitáriusok tartották délelőtt az istentiszteletet, s a reformátusok délután. Aztán
fordítva. S mikor reformátusok tartották délelőtt, akkor odamentünk, s mikor az unitárusok, akkor a
katolikusba mentünk. De mentünk mind a kettőbe,  minden vasárnap. És Viki (?) bácsit  hoppra
vette a Timoteus, az volt a főnökük. Hogy, hogy engedheti meg, hogy egy protestáns templomba
járjon a leánya. S tőlem megkérdezte, hogy: ha a református pap tudná, hogy én járok a katolikus
templomba,  mit  szólna?  Mondom  semmit,  mert  én  tisztelettudóan  viselkedem  a  katolikus
templomban,  úgyhogy akkor szólna és szidna meg,  hogyha szemtelenül,  illetlenül  viselkednék.
Elhallgatott.
Gönczi Edit: Az ökumenia jegyében most boldog volna nagyapám, ha... 
Édesanya: Hogy az, amit ő épített, hát ne mondjam, hogy évszázaddal előbb, de egy évszázaddal 
előbb is ő ezt vallotta. S ugye, benne volt a családban is az, hogy tiszteletben kell tartani, mert az a 
bűn, ha nem tartom tiszteletben a másik vallását.
Gönczi Edit: S nem az számít, hogy milyen felekezet...
Édesanya: Nekem minden magyar testvérem, ezt hangoztatta. Úgyhogy azok a székelyek, akik a 
Felszegi Laci birtokát megvették, hát azok mind katolikusok voltak. De hát csak kilenc kilométerre,
Abosfalván volt katolikus templom és pap, úgyhogy odajártak hozzánk a templomba. Szemben volt
velük az unitárus templom, de hát olyan volt a papjuk, hogy a saját híve után is kapával futott, hogy
még...
Gönczi Edit: S akkor odajártak... 
Édesanya: Odajártak az unitárusok is hozzánk. S a katolikusok is. Katolikus egyetlen egy örmény 
fehérnép volt, azt honnan hozta a haranglábi református ember, nem tudom, hol ismerkedtek meg.
Gönczi Edit: Valahol Gyergyóban, vagy Csíkszépviz környékén lehetett. 
Édesanya: Lehetett Erzsébeten is... Örmény Ilonának hívta mindenki, olyan szép volt. Szép, barna 
asszony. Mondom, nekünk az számítana bűnnek, hogyha nem tartanók tiszteletben a másik 
vallását...
(Gönczi Edit az interjú végére - rendhagyó módon - személyes hangú írást csatolt, amelyet - 
rövidítésekkel - közlünk. Külön figyelmébe ajánljuk olvasóinknak. Fontos, életbeváltóan fontos 
problémakörről szól.
Ennek az írásnak azonban már nem "Családriport" a címe, mégha összetartozik is a kettő.
Ennek a címe - mégha a szerző nem is látta el különálló címmel - inkább az lehetne: 

Segélykiáltás és remény)

Erdélyszerte szinte minden középosztálybeli családban volt valaki örmény származású és ezért elég
sokan keresik ezt a kapcsolódást, csatlakozást.


